
  

 

 
Utdrag ur protokoll, fört vid sammanträde 
2005-09-22, § 6 

 
 Tid: 22 september 2005 kl 15.00 – 15.50 
   
 Plats: Bråvallasalen, Stadshuset 
   
 Justerat: 2005-10-04 
  

 
 
Leif Rönngren   Sten Nordin 

  
 
Närvarande:  

 
Ledamöter 

 Leif Rönngren (s), ordförande 
Sten Nordin (m), vice ordförande 
Ulf Fridebäck (fp) 
Berthold Gustavsson (m) 
Martina Lind (fp) 
Lennart Mikaelsson (kd) 
Johanna Nilsson (s) 
Åsa Romson (mp) 
Kajsa Stenfeldt (v) 
Anna Wersäll (m) 

 
Ersättare 

 Marianne Ahlgren (fp) 
Maurice Forslund (kd) 
Per Hallerby (fp) 
Gunilla Hansson (s), tjänstgörande 
Olivia Hasahya (s), tjänstgörande 
Ann-Marie Strömberg (v) 
Jan Tigerström (m) 
Charlotte Unger (mp) 
Ornina Younan (s), tjänstgörande 
 

 Markdirektören Göran Långsved och nämndsekreteraren Hans Engstrand. 
Vidare tjänstemännen vid kontoret Stefan Eriksson, Lars Fränne, Lennart Gustafsson, 
Bengt Hjelm, Gunnar Jensen, Eva Olsson, Göran Widegren samt borgarråds-
sekreteraren från roteln Petra Nieto. 
 
Ordföranden Leif Rönngren (s) hälsade nye ledamoten Lennart Mikaelsson (kd) 
välkommen till nämnden. 

 
  



  

 
§ 6 
Ledning för fjärrvärme från Forsmarks kärnkraftverk till Stockholm. Motion av 
Jan Björklund (fp), Lotta Edholm (fp), Madeleine Sjöstedt (fp) och Ann-Katrin 
Åslund (fp), nr 2004:6 
Dnr M2005-000-01365 
Protokollsutdrag 
 
Markkontoret hade den 31 augusti 2005 avgivit tjänsteutlåtande i rubricerade ärende, 
till vilket hänvisas. I tjänsteutlåtandet föreslogs enligt följande: 
 
 Marknämnden besvarar kommunstyrelsens remiss av motion 2004:6 med 
 kontorets utlåtande. 
 
Yrkanden 
 
Bifall yrkades till kontorets förslag. 
 
Vice ordföranden Sten Nordin m fl (m) och ledamoten Ulf Fridebäck m fl (fp) yrkade 
bifall till förslag som redovisas i bilaga A. 
 
Beslut 
 
Marknämnden beslöt, efter propositioner på framställda yrkanden, enligt kontorets 
förslag d v s 
 
 Marknämnden besvarar kommunstyrelsens remiss av motion 2004:6 med 
 kontorets utlåtande. 
 
Reservation 
 
Vice ordföranden Sten Nordin (m) samt ledamöterna Berthold Gustavsson (m), Anna 
Wersäll (m), Ulf Fridebäck (fp) och Martina Lind (fp) enligt det av vice ordföranden 
Sten Nordin m fl (m) och ledamoten Ulf Fridebäck m fl (fp) gemensamt framställda 
yrkandet. 
 
 

 
 
    Vid protokollet 
    Hans Engstrand 
 
 
 
Rätt utdraget intygar: 
 
 
 
_________________________________ 



  

 
  

   Tillhör § 6, bilaga A 
 
   Marknämnden 2005-09-22 
 
   Tillhör ärende nr 6 
 
      Ledning för fjärrvärme från
        
      Forsmarks kärnkraftverk till 
      Stockholm. Motion av Jan  
      Björklund, Lotta Edholm,  
      Madeleine Sjöstedt och Ann-
      Katrin Åslund alla (fp).  
 
      Sten Nordin m fl (m) 
      Ulf Fridebäck m fl (fp) 
 
 
  
Förslag till beslut 
 
Marknämnden beslutar 
 
1. att tillstyrka motionen 
 
2. att som remissvar anföra följande: 
 
Stockholm är en ständigt växande stad. En av utmaningarna det för med sig är att klara 
fjärrvärmeförsörjningen, framförallt i de södra delarna. På något sätt måste detta lösas. 
Risken med en underförsörjning av fjärrvärme är uppenbar; alternativet är att börja 
använda sig av små, lokala pannor som eldas med kol eller olja. 
 
Vid Forsmarks kärnkraftverk spolas mer än 30 Twh hetvatten årligen ut i Bottenhavet, 
utan att spillvärmen tas tillvara. En hetvattenledning från Forsmark till Stockholm 
skulle kunna lösa Stockholms hela uppvärmningsbehov och samtidigt helt avskaffa 
beroendet av olja och kol. En ledningsdragning är en förhållandevis dyr och långsiktig 
investering, men å andra sidan är värmen gratis när ledningen väl är byggd.  
 
Man kan ha olika åsikter om kärnkraften, men kärnkraftverket finns och det fungerar 
bra. Vi anser för övrigt att kärnkraften är den bästa långsiktiga lösningen för landets 
energiförsörjning. Vi bör också se till att utnyttja dess olika funktioner på bästa möjliga 
sätt, exempelvis genom att ta tillvara det varma vattnet. 
 
 



  

 

TJÄNSTEUTLÅTANDE
Dnr 05-000-1365:1 

2005-08-31 
 

 Kontaktperson 

Jan Lind 
Staben 
Telefon: 08-508 264 71 
jan.lind@mk.stockholm.se 

Till  
Marknämnden 2005-09-22 

Ledning för fjärrvärme från Forsmarks kärnkraftverk till Stockholm 
Motion 2004:6 av Jan Björklund (fp), Lotta Edholm (fp), Madeleine Sjöstedt 
(fp) och Ann-Katrin Åslund (fp) 
 

Förslag till beslut 

 
Marknämnden besvarar kommunstyrelsens remiss av motion 2004:6 med 
markkontorets tjänsteutlåtande. 

 
 
 
Göran Långsved  
 

Lennart Gustafsson 
 
Jan Lind 
  
 

Remissen 
 
Motionen väcktes i kommunfullmäktige 2004-03-01 och har 2005-04-20 remitterats till 
stadsbyggnadsnämnden, miljö- och hälsoskyddsnämnden, gatu- och fastighetsnämnden, 
länsstyrelsen i Stockholms län, AB Fortum Värme och regionplane- och trafikkontoret 
för yttrande senast 2005-09-15.  
 
 

Motionen 
 
I motionen anges att Stockholm på sikt står inför stora utmaningar vad gäller stadens 
fjärrvärmeförsörjning. Enligt motionen finns risk för problem med energi- och 
värmeförsörjningen, framförallt i de södra delarna, i takt med att nya bostäder byggs 
och nya stadsdelar växer fram.  
 



  

Enligt motionärerna skulle en hetvattenledning från Forsmarks kärnkraftverk till 
Stockholm kunna lösa Stockholms hela uppvärmningsbehov och samtidigt helt avskaffa 
beroendet av olja och kol.  
 
Motionärerna föreslår att Stockholms stad, i nära samverkan med Vattenfall och AB 
Fortum Värme, genomför en studie av förutsättningarna för en hetvattenledning från 
Forsmark till Stockholm. Staden föreslås även bjuda in andra kommuner i 
Stockholmsregionen och Uppsala i studien. 
 
 

Markkontorets synpunkter 
 
Markkontoret delar motionärernas uppfattning om vikten av att energi- och 
värmeförsörjningen av staden säkerställs i förhållande till behoven. Vi ser också 
principiellt positivt på utbyggnad av fjärrvärmesystemen för att på ett miljövänligt sätt 
distribuera den uppvärmningsenergi som den växande staden behöver. 
 
För närvarande pågår också, mot bakgrund av bl a det omfattande bostadsbyggandet i 
Stockholm, flera utredningsarbeten inom fjärrvärmeområdet. Stadsbyggnadsnämnden 
arbetar med en förnyelse av energiplanen för Stockholm som bl a berör situationen 
inom fjärrvärmeområdet. Utvecklingsarbetet, som genomförs av det av staden delägda 
AB Fortum Värme i samarbete med stadsbyggnadsnämnden, gäller främst ökad 
anslutningsgrad till fjärrvärme, hopkoppling av två eller på sikt alla bolagets tre idag 
åtskilda fjärrvärmenät och frågan om utökad kraftvärmeproduktion. 
Stadsbyggnadsnämnden har nyligen lämnat en delrapport över utfört arbete till 
kommunstyrelsen. 
 
Det pågår också, på uppdrag av regionplane- och trafikkontoret, en utredning om 
fjärrvärmebehovet i regionen. Detta sker i samråd med Stockholms stad m fl. I denna 
utredning prövas olika alternativ som grundas på det planerade byggandet i regionen 
och alla befintliga energianläggningar. Utredningen beräknas bli färdig under hösten 
2005. Det finns en stark anknytning till arbetet med Stockholms energiplan. 
 
Markkontoret utgår från att de pågående utredningarna inom fjärrvärmeområdet, där 
alltså staden genom stadsbyggnadsnämnden är en av aktörerna, kommer att ta upp de 
kapacitets-, sårbarhets-, miljö- och ekonomifrågor som är av betydelse för stadens 
fortsatta agerande. Kontoret ser ingen anledning att staden, innan denna helhetsbild 
föreligger, tar ställning till eventuella ytterligare omfattande utredningsuppdrag rörande 
fjärrvärmen. 
 

SLUT 
 
 
 
 
 
 


